

and of advising the Council on the further steps which should be taken subsequently to reach such a world-wide agreement on a uniform system.

273 (X). Report of the International Bank for Reconstruction and Development

Resolution of 16 February 1950

The Economic and Social Council

*Takes note of the report of the International Bank for Reconstruction and Development.*¹⁸

274 (X). Report of the International Monetary Fund

Resolution of 16 February 1950

The Economic and Social Council

*Takes note of the report of the International Monetary Fund.*¹⁹

275 (X). Report of the Commission on Human Rights (fifth session)

Resolutions of 17 February 1950

A

The Economic and Social Council

*Takes note of the report of the Commission on Human Rights (fifth session).*²⁰

B

COMMUNICATIONS CONCERNING HUMAN RIGHTS

The Economic and Social Council

Decides to amend paragraphs (a), (b) and (e) of resolution 75 (V), as amended by resolutions 116 A (VI), and 192 A (VIII), to read as follows:

"The Economic and Social Council

" . . .

"Requests the Secretary-General:

"(a) To compile and distribute to members of the Commission on Human Rights, before each session, a non-confidential list containing a brief indication of the substance of each communication, however addressed, which deals with the principles involved in the promotion of universal respect for and observance of human rights and to divulge the identity of the authors of such communications unless they indicate that they wish their names to remain confidential;

"(b) To compile before each session of the Commission a confidential list containing a brief indication of the substance of other communications concerning human rights, however addressed, and to furnish this list to members of the Commission, in private meeting, without divulging the identity of the authors of communications except in cases where the authors state that they have already divulged or intend to divulge

¹⁸ See document E/1557 and addenda.

¹⁹ See document E/1556 and addenda.

²⁰ See *Official Records of the Economic and Social Council, Fourth Year, Ninth Session, Supplement No. 10.*

donner son avis au Conseil au sujet des autres mesures qu'il y aurait lieu de prendre dans la suite, afin d'arriver à l'accord mondial dont il s'agit sur un système mondial uniforme de signalisation routière.

273 (X). Rapport de la Banque internationale pour la reconstruction et le développement

Résolution du 16 février 1950

Le Conseil économique et social

*Prend acte du rapport de la Banque internationale pour la reconstruction et le développement.*¹⁸

274 (X). Rapport du Fonds monétaire international

Résolution du 16 février 1950

Le Conseil économique et social

*Prend acte du rapport du Fonds monétaire international.*¹⁹

275 (X). Rapport de la Commission des droits de l'homme (cinquième session)

Résolutions du 17 février 1950

A

Le Conseil économique et social

*Prend acte du rapport de la Commission des droits de l'homme (cinquième session).*²⁰

B

COMMUNICATIONS RELATIVES AUX DROITS DE L'HOMME

Le Conseil économique et social

Décide d'amender comme suit les paragraphes a, b et e de la résolution 75 (V), telle qu'elle a été amendée par les résolutions 116 A (VI) et 192 A (VIII):

"Le Conseil économique et social

" . . .

"Prie le Secrétaire général:

"a) De dresser et de distribuer aux membres de la Commission des droits de l'homme, avant chaque session, une liste non confidentielle contenant un bref aperçu de la teneur de chaque communication, sous quelque forme qu'elle ait été adressée, traitant des principes qui sont à la base du respect universel et effectif des droits de l'homme, et de divulguer l'identité des auteurs desdites communications, sauf dans les cas où ces auteurs expriment le désir de conserver l'anonymat;

"b) De dresser, avant chaque session de la commission, une liste confidentielle contenant un bref aperçu de la teneur des autres communications relatives aux droits de l'homme, sous quelque forme qu'elles aient été adressées, et de communiquer cette liste aux membres de la commission au cours d'une séance à huis clos, sans divulguer l'identité des auteurs des communications, sauf dans les cas où les auteurs déclarent

¹⁸ Voir le document E/1557 et additifs à ce document.

¹⁹ Voir le document E/1556 et additifs à ce document.

²⁰ Voir les *Procès-verbaux officiels du Conseil économique et social, quatrième année, neuvième session, Supplément No 10.*

their names or that they have no objection to their names being divulged;

“(e) In the future, to furnish each Member State concerned with a copy of any communication concerning human rights which refers explicitly to that State or to territories under its jurisdiction, without divulging the identity of the author, except as provided for in paragraph (b) above.”

C

YEARBOOK ON HUMAN RIGHTS

The Economic and Social Council,

Having examined draft resolution E submitted by the Commission on Human Rights (fifth session);²¹

Considering that the question of the form which the Yearbook might take in future years should be given further consideration, provided that nothing in this resolution should be interpreted as postponing the publication of Yearbooks at present in preparation;

Requests the Commission on Human Rights to examine this question in the light of the discussions at the tenth session of the Council;²² and

Decides that in all publications of the Yearbook, texts of basic laws on human rights in respect of Non-Self-Governing and Trust Territories should be included in the same manner as may be done in respect of self-governing territories.

D

PROVISIONAL QUESTIONNAIRE OF THE TRUSTEESHIP COUNCIL

The Economic and Social Council

Recommends to the Trusteeship Council:

1. To take into consideration the Universal Declaration of Human Rights, approved by the General Assembly on 10 December 1948 and proclaimed as a common standard of achievement for all peoples and all nations, in the revision of its Provisional Questionnaire, particularly in the light of the additional questions suggested by the Commission on Human Rights and contained in documents E/CN.4/174 and E/CN.4/329 in so far as they are not already covered by the Provisional Questionnaire; and

2. To consider urging the Administering Authorities to continue to secure, through progressive measures and appropriate procedures, the effective recognition and observance of the rights and freedoms set forth in the said Declaration, among the peoples of the Trust Territories under their administration.

²¹ See *Official Records of the Economic and Social Council, Fourth Year, Ninth Session, Supplement No. 10, annex IV.*

²² See *Official Records of the Economic and Social Council, Fifth Year, Tenth Session, 354th meeting.*

qu'ils ont déjà divulgué ou ont l'intention de divulguer leurs noms ou qu'ils ne s'opposent pas à la divulgation de leurs noms;

“(e) A l'avenir, de fournir à chaque Etat Membre intéressé une copie de toute communication relative aux droits de l'homme qui concernerait expressément cet Etat ou des territoires placés sous sa juridiction, cela sans divulguer l'identité de son auteur, sous réserve des stipulations du paragraphe b ci-dessus.”

C

ANNUAIRE DES DROITS DE L'HOMME

Le Conseil économique et social,

Ayant examiné le projet de résolution E présenté par la Commission des droits de l'homme à sa cinquième session²¹,

Considérant qu'il conviendrait de continuer à étudier la forme à donner à l'avenir à l'Annuaire, sous réserve qu'aucune des dispositions de la présente résolution ne sera interprétée comme signifiant l'ajournement de la publication des annuaires en cours de préparation;

Invite la Commission des droits de l'homme à examiner cette question en s'inspirant des débats qui se sont déroulés au Conseil économique et social lors de sa dixième session²²; et

Décide que le texte des lois fondamentales relatives aux droits de l'homme en ce qui concerne les territoires non autonomes et les Territoires sous tutelle doit être inclus de la même façon que le texte des lois analogues concernant les territoires autonomes.

D

QUESTIONNAIRE PROVISOIRE DU CONSEIL DE TUTELLE

Le Conseil économique et social

Recommande au Conseil de tutelle:

1. De prendre en considération la Déclaration universelle des droits de l'homme, approuvée par l'Assemblée générale le 10 décembre 1948 et proclamée comme l'idéal commun à atteindre par tous les peuples de toutes les nations, lorsqu'il procédera à la révision de son questionnaire provisoire et, en particulier, de tenir compte des questions supplémentaires proposées par la Commission des droits de l'homme et qui figurent dans les documents E/CN.4/174 et E/CN.4/329, dans la mesure où elles ne sont pas déjà contenues sous une forme quelconque dans le questionnaire provisoire; et

2. D'envisager d'inviter instamment les autorités chargées d'administration à continuer de garantir, au moyen de mesures progressives et de méthodes appropriées, la reconnaissance et le respect effectifs des droits et libertés énoncés dans ladite Déclaration parmi les populations des Territoires sous tutelle placés sous leur administration.

²¹ Voir les *Procès-verbaux officiels du Conseil économique et social*, quatrième année, neuvième session, *Supplément No 10, annexe IV.*

²² Voir les *Procès-verbaux officiels du Conseil économique et social*, cinquième année, dixième session, 354^e séance.

The Economic and Social Council,

Having examined draft resolution B II submitted by the Commission on Human Rights (fifth session);²³

Requests the Trusteeship Council to consider the advisability of keeping the Economic and Social Council informed of such violations of the full enjoyment of human rights and fundamental freedoms as may come to the notice of the Trusteeship Council.

276 (X). Interim report of the Ad Hoc Committee on Slavery

Resolution of 6 March 1950

The Economic and Social Council,

Having taken note of the interim report of the Ad Hoc Committee on Slavery;²⁴

Considering that the Council has examined otherwise or that it has referred to other bodies for action or report such issues as forced labour and trade-union rights,

Returns to the Ad Hoc Committee the questionnaire on slavery and institutions or customs analogous thereto with the request to revise it in the light of the discussions on the subject in the course of the tenth session of the Council²⁵ and in keeping with the present resolution;

Authorizes the Ad Hoc Committee to transmit the revised questionnaire to Governments, Members and non-members of the United Nations, subject to resolution 39 (I) of the General Assembly; and

Considers that the next session of the Ad Hoc Committee should be held not earlier than November 1950 with a view to the submission of a final report to the Council in 1951.

277 (X). Trade-union rights (freedom of association)

Resolution of 17 February 1950

The Economic and Social Council

Notes with approval the decision taken by the Governing Body of the International Labour Office at its one hundred and tenth session to establish a Fact-Finding and Conciliation Commission on Freedom of Association with the terms of reference set forth in the letter of 19 January 1950 from the Director-General of the International Labour Office to the Secretary-General of the United Nations;²⁶

Considering that this action corresponds to the intent of Council resolution 239 (IX) and is likely to prove the most effective way of safeguarding trade-union rights,

²³ See *Official Records of the Economic and Social Council, Fourth Year, Ninth Session, Supplement No. 10, annex IV.*

²⁴ See document E/1617.

²⁵ See *Official Records of the Economic and Social Council, Fifth Year, Tenth Session, 373rd and 374th meetings.*

²⁶ See document E/1595 and Corr.1.

Le Conseil économique et social,

Ayant examiné le projet de résolution B II présenté par la Commission des droits de l'homme à sa cinquième session²³,

Prie le Conseil de tutelle d'examiner s'il convient de tenir le Conseil économique et social au courant de toutes les atteintes à la pleine jouissance des droits de l'homme et des libertés fondamentales dont le Conseil de tutelle pourrait avoir connaissance.

276 (X). Rapport provisoire du Comité spécial de l'esclavage

Résolution du 6 mars 1950

Le Conseil économique et social,

Ayant pris acte du rapport provisoire du Comité spécial de l'esclavage²⁴,

Considérant que le Conseil a examiné d'autre part ou qu'il a renvoyé à d'autres organismes, pour décision ou rapport, des questions telles que celles du travail forcé ou des droits syndicaux,

Renvoie au Comité spécial le questionnaire relatif à l'esclavage et aux institutions ou coutumes analogues, et prie ce comité de le reviser en tenant compte des débats auxquels cette question a donné lieu au cours de la dixième session du Conseil²⁵ et conformément à la présente résolution;

Donne pouvoir au Comité spécial de transmettre le questionnaire révisé aux gouvernements des Etats, Membres ou non de l'Organisation des Nations Unies, sous réserve des dispositions de la résolution 39 (I) de l'Assemblée générale; et

Estime que la prochaine session du Comité spécial devrait avoir lieu au plus tôt en novembre 1950, afin que le comité puisse soumettre un rapport définitif au Conseil en 1951.

277 (X). Droits syndicaux (liberté d'association)

Résolution du 17 février 1950

Le Conseil économique et social

Note et approuve la décision prise par le Conseil d'administration du Bureau international du Travail, au cours de sa cent dixième session, d'établir une Commission d'investigation et de conciliation en matière de liberté syndicale, dont le mandat est défini dans la lettre adressée le 19 janvier 1950 par le Directeur général du Bureau international du Travail au Secrétaire général des Nations Unies²⁶;

Considérant que cette décision est conforme à l'esprit de la résolution 239 (IX) du Conseil et qu'elle apparaîtra vraisemblablement comme le moyen le plus efficace de protéger les droits syndicaux,

²³ Voir les *Procès-verbaux officiels du Conseil économique et social*, quatrième année, neuvième session, *Supplément No 10, annexe IV.*

²⁴ Voir le document E/1617.

²⁵ Voir les *Procès-verbaux officiels du Conseil économique et social*, cinquième année, dixième session, 373ème et 374ème séances.

²⁶ Voir le document E/1595.